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محمد حسین سلطانی فرد، رئیس دفتر حافظ منافع جمهوری اسلامی ایران در قاهره 
در واکنش به خبرهای رئیس انجمن دفاتر مسافرتی و جهانگردی ایران گفت: اظهارات 

اخیر در خصوص پرواز نمادین بین تهران و قاهره و سفر مدیرکل گردشگری مصر از طریق 
کانال های رسمی صورت نگرفته و صحت و سقم این اظهارات مورد تأیید نیست
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مدیران نگاه فنی دارند

ابهام و شتابزدگی در کاشت میلیاردی نهال
ناشی از شتابزدگی، عدم جامع نگری و 
رعایت نکـــردن پیش نیازهای این اقدام 

بزرگ اســـت.
ی  بـــرا ه  شـــد ن  بیـــا توجیهـــات  ر  د
لـــزوم کاشـــت یـــک میلیـــارد نهـــال، به 
تعهـــدات بین المللـــی کشـــور در ایـــن 
مســـأله و لـــزوم مقابله با انتشـــار کربن 
و تغییـــرات اقلیمـــی اشـــاره می شـــود. 
نمی تـــوان نیاز کشـــور بـــه نهالـــکاری و 
همـــکاری در برنامه هـــای بین المللـــی 
مقابله بـــا تغییـــرات اقلیمـــی را نادیده 
گرفت اما در این میـــان تمرکز بر حفظ 
جنگل های موجـــود و مقابلـــه با منابع 
انتشـــار کربـــن اولویت بیشـــتری دارد. 
ســـازمان منابع طبیعـــی در این راســـتا 
دارای اولویت هـــای مهم تـــری همچون 
نجات هیرکانـــی از بی برنامگـــی و تهیه 
طـــرح مدیریت پایـــدار بـــرای آن، تهیه 
طرح هـــای مدیریت جنـــگل در زاگرس 
و تدویـــن راهبـــرد و راهـــکار علمی برای 
مقابله با بحران آتـــش در این جنگل ها 
اســـت. با اســـتناد به ســـخنان مدیران 
ســـازمان منابـــع طبیعـــی، حفاظـــت و 
احیـــا از عرصه هـــای جنگلی کشـــور در 
این پروژه جایگاه مهمـــی ندارد و بخش 
اعظـــم آن متمرکـــز بر توســـعه باغات و 
زراعت چـــوب اســـت که هیچ کـــدام از 
اولویت  هـــا یا وظایـــف ســـازمان منابع 

طبیعی نیســـت.
نکتـــه دیگـــر در برخـــورد مدیـــران این 
پـــروژه با نقدهـــا و منتقدین آن اســـت. 
اســـتفاده از ادبیـــات غیرعلمی و اطلاق 
عباراتی همچـــون »خرده گیری بیهوده« 
به نقدها و ســـؤالات مرتبط با نهالکاری 
میلیـــاردی، راه را بر اصلاح و رفع ایرادات 
خواهد بست. برخی مطالب بیان شده 
نیز بیانگر عدم نگاه اســـتراتژیک به این 
اقـــدام اســـت. گویـــا دســـت اندرکاران 
کاشـــت بیش از آنکه موضـــوع را با دید 
کلان تحلیل کنند و فاکتورهای زیستی، 
اجتماعی و اقتصـــادی مؤثر بر موفقیت 
پـــروژه را در نظـــر گیرنـــد، نگاهـــی صرفاً 
فنی به مســـأله دارند. این نـــگاه عوامل 
کلان موفقیـــت یا عدم توفیق پـــروژه را 
نادیـــده می گیرد. امید اســـت ســـازمان 
منابع طبیعی بر رســـالت اصلی خود که 
همانا حفظ، احیا، توسعه و بهره  برداری 
پایـــدار از عرصه هـــای طبیعـــی اســـت 
متمرکز شـــود و بـــا اســـتفاده از دیدگاه 
متخصصین نکات ابهام و ایرادات وارده 

بر نهالـــکاری میلیـــاردی را رفع کند.

زیست بوم

ایرلاین  ها هم یارانه می گیرند هم بلیت را گران می فروشند
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عکس: ایسنا

چهارشـــنبه 31 خردادمـــاه، وبینـــاری به 
همت انجمن علمی دانشجویی دانشگاه 
تربیـــت مـــدرس در بـــاب فرصت هـــا و 
چالش های طرح کاشـــت یـــک میلیارد 
نهال برگزار شـــد. مجری ملی این پروژه 
و نگارنـــده این ســـطور به عنوان میهمان 
در این برنامه حضور داشـــتند. در حالی 
کـــه توقع می رفت مجری ملی با اســـتناد 
و استدلال در رفع شبهات و نکات مبهم 
این پـــروژه برآیـــد، اما در کمـــال تعجب 
مســـیر دیگری را انتخاب کرد که حاصل 
آن هر چه باشـــد، اصـــلاح و بهبود برنامه 
نیســـت. در حالی سازمان منابع طبیعی 
در ماه های اخیر تقریبـــاً تمام توان خود 
را صـــرف ایـــن پـــروژه کرده اســـت که هر 

ســـخنی از طرف مدیـــران آن، ابهامات و 
ســـؤالات جدیدی را ایجـــاد می کند.

بر اســـاس ادعـــای مجـــری ملـــی، بنا بر 
کاشـــت بیش از 300 میلیـــون نهال باغی 
اســـت که وظیفـــه آن برعهـــده معاونت 
باغبانـــی وزارت جهاد کشـــاورزی بوده و 
ســـازمان منابع طبیعی نـــه تولید کننده 
و نـــه اجراکننـــده کاشـــت ایـــن نهال ها 
اســـت. چنانچـــه ادعـــای فـــوق صحت 
داشـــته باشـــد، ادعای مدیران ســـازمان 
منابـــع طبیعـــی به عنوان محور کاشـــت 
300 میلیـــون نهـــال باغی بر چه اســـاس 
اســـت؟ آیـــا ســـازمان منابـــع طبیعـــی 
متخصص باغبانی است یا تغییر رویکرد 
از مدیریت اکوسیســـتم هایی طبیعی به 
ســـمت مدیریت باغ در این سازمان رخ 
داده اســـت؟ آیـــا قـــرار اســـت نهال های 
باغـــی در اراضـــی ملـــی کاشـــت شـــود و 
سازمان منابع طبیعی تنها تأمین کننده 
زمین اســـت؟ اگر چنین اســـت، آیا نباید 
از تکـــرار تغییـــر کاربـــری و زمین خواری 
هماننـــد آنچه در طرح های گذشـــته رخ 

داده اســـت بیمناک بـــود؟ موضوع دیگر 
در این پروژه، کاشـــت 330 میلیون نهال 
در بخـــش زراعت چوب اســـت. ســـؤال 
مطرح شـــده که بدون پاســـخ ماند این 
اســـت که نقش ســـازمان در این کاشت 
چیســـت؟ اگرچه یکی از وظایف سازمان 
منابـــع طبیعـــی »ترویـــج« زراعت چوب 
بـــا تأکید بـــر »حفـــظ  ذخایـــر ژنتیکی و 
تنوع زیســـتی اســـت«، اما کاشـــت صرفاً 
دو گونـــه -اکالیپتوس و صنوبـــر- که یک 
گونـــه آن )اکالیپتوس( هم بومی کشـــور 
ما نیســـت، چه ســـنخیتی بـــا حفاظت 
از تنـــوع زیســـتی و ذخایر ژنتیکـــی دارد؟ 
آیـــا بـــرای جلوگیـــری از زمین خـــواری با 
استفاده از خلأهای قانونی چاره  اندیشی 
شده است؟ در جلسه مذکور هیچ کدام 
از ابهامات فوق و ســـؤالات مطرح شـــده 
دیگر پاســـخی روشـــن دریافت نکردند. 
عدم پاســـخ شفاف به ســـؤالات در مورد 
ابهامـــات و ایرادات این پـــروژه، می تواند 
ناشـــی از بی نیازی مدیـــران آن به اقناع 
افکارعمومـــی باشـــد، امـــا بیـــش از آن 

رئیس انجمن صنفی دفاتر خدمات مسافرتی 
ایـــران بـــا امـــا و اگرهایـــی احتمـــال می دهد 
گردشـــگران ایرانـــی بتواننـــد تا یک مـــاه دیگر 
به مصر ســـفر کننـــد. »حرمـــت الله رفیعی« که 
بـــه تازگی ســـفری به مصر داشـــته اســـت یک 
پیش شـــرط برای حضـــور گردشـــگران ایرانی 
در مصر دارد؛ ســـفر به همه نقاط گردشگری و 
تاریخی مصر باشـــد نه تنها شرم  الشیخ. توافق 
نهایی به گفته او منوط به ســـفر هیأت دولتی 
و خصوصی مصری به ایران اســـت که در هفته 
آتی اتفاق می افتد. مدیرکل وزارت گردشـــگری 

مصر هم در این ســـفر حضـــور دارد.
به گفته رئیس انجمن صنفی ســـفر مذاکرات 
توســـعه ســـفر با مصـــر بواســـطه کشـــور عراق 
انجام گرفته اســـت و در این مســـیر پیشـــنهاد 
یک همکاری ســـه جانبه برای تعریف سفر بین 
ایـــران، عراق و مصـــر هم مطرح اســـت. البته 
رفیعـــی اعتقـــاد دارد مذاکرات باید به ســـمت 
ایجاد پرواز مســـتقیم بیـــن دو کشـــور ایران و 
مصـــر پیـــش برود تا ســـفر بـــرای گردشـــگران 

ایرانی ارزان تـــر دربیاید.
بـــه گفتـــه رفیعی هنـــوز هزینـــه نهایی ســـفر 
بـــه مصـــر بـــرآورد نشـــده اســـت امـــا اعتقـــاد 
دارد اگـــر تنهـــا مقصد گردشـــگری مصـــر برای 
ایرانی هـــا شرم الشـــیخ باشـــد ترجیـــح ایـــن 
اســـت که گردشـــگران به مقاصد نزدیک تری 
با هزینه کمتـــر بروند. او می گویـــد: »به دنبال 
تعریـــف گردشـــگری تفریحـــی و تاریخـــی در 
مصـــر هســـتیم.« او از موافقـــت مصری هـــا با 
ایـــن پیش شـــرط خبـــر می دهـــد و می گوید: 
»ویزایـــی که بـــه او و هیـــأت همـــراه داده اند، 
ویـــزای مصـــر بـــود نـــه فقـــط شرم الشـــیخ.« 
رفیعـــی می گوید:»ایـــن گفت و گو هـــا بـــه این 
نتیجه رســـید کـــه اولین پرواز میان دو کشـــور 
به صـــورت نمادین از تهـــران به مصـــر صورت 
بگیـــرد. تا زمـــان ایجـــاد کنســـولگری بین دو 
کشـــور، پـــرواز ایرانی هـــا بـــه مقصـــد مصـــر از 
سوی کشـــور عراق انجام می گیرد.« عراقی ها 
خواســـتار انجام این پرواز از سوی ایرلاین های 
عراقـــی بـــه مقصـــد مصر شـــده اند. بـــه گفته 
رفیعی ویـــزای فرودگاهـــی در فـــرودگاه قاهره 
برای گردشـــگران ایرانی صادر می شـــود. سفر 
بـــه مصر بـــا توجه بـــه یـــک ســـاعت ترانزیت 

عراق، ســـه ســـاعت و نیـــم طول می کشـــد.
ورودسهجتروسیبهناوگانهوایی

بـــازاری  را  روســـیه  کشـــور  بـــازار  رفیعـــی 
دســـت یافتنی برای گردشـــگری ایران می داند 
اما بـــرای آن هـــم شـــرط و شـــروط دارد. یکی 
از شـــروط او ایجـــاد دفاتـــر مشـــترک ایـــران با 
کشـــورهای هدف از ســـوی بخـــش خصوصی 
گردشـــگری اســـت. او از تبلیـــغ جاذبه هـــای 
گردشـــگری ایران توسط تلویزیون های روسیه 
از ســـوی این کشـــور خبر  می دهـــد و می گوید: 
»روس ها از آمدن به ایران خوشـــحال هستند. 
مقاصـــد تاریخی و تفریحـــی از یـــزد و اصفهان 
و شـــیراز گرفتـــه تا کیش در فهرســـت مقاصد 
آنهـــا جـــای دارد. اکنـــون در تلویزیون هـــای 
رسمی شـــان هـــم تبلیـــغ ایـــران را دارنـــد. بـــا 
وجود این ما اســـتاد فرصت ســـوزی هســـتیم، 
زیرا حدود ۵ میلیون گردشـــگر روس ســـالانه 
بـــه ترکیـــه می رونـــد . او نمی دانـــد چـــرا لغـــو 
ویزای صورت گرفته در دولت گذشـــته اجرایی 
نمی شـــود و می گوید: »حدود 3 ســـال اســـت 
که با روســـیه لغـــو روادید شـــدیم امـــا تاکنون 
اجرایـــی نشـــده. حتـــی آژانس هایـــی کـــه به 
روسیه معرفی شـــده بودند، دولت معرفی کرد 
اما هنوز موفـــق نشـــده اند.« رفیعی همچنین 
از ورود ســـه هواپیمای جت صـــد نفره اجاره ای 
بـــه نـــاوگان هوایی ایـــران خبر می دهـــد و این 
گـــزاره را کـــه گردشـــگر روس تنهـــا به دنبـــال 
ســـاحل اســـت گزاره صحیحـــی نمی دانـــد. او 
مســـلمانان روســـیه را علاقه مند بـــه حضور در 
ایران می داند و می پرســـد چرا روی این بخش 

از گردشـــگران روس کار نکنیـــم؟
ایرلاینهاهمیارانهمیگیرندهمبلیترا

گرانمیفروشند
او ســـفر در ایـــران را گران می داند و می پرســـد 
چـــرا بلیـــت ســـفر تهـــران بـــه نجف کـــه باید 
۵ میلیـــون تومـــان باشـــد 1۵ میلیـــون تومان 
بـــه فـــروش می رســـد. او اعتقـــاد دارد بخش 
خصوصی نـــاوگان هوایی دارد اما گرانفروشـــی 
می کنـــد و در حالـــی کـــه ســـود می بـــرد مدام 
اعـــلام می کنـــد کـــه دارد ضـــرر می دهـــد. او 
را قشـــر  مســـافران مســـیر نجـــف و کربـــلا 
متوســـط و رو بـــه پاییـــن اقتصـــادی می دانـــد 
و می گویـــد بخـــش خصوصـــی نـــاوگان هوایی 
یارانـــه دولتـــی می گیـــرد کـــه بلیت را بـــه این 
قشـــر گران بفروشـــد! رفیعی اعتقـــاد دارد که 
هیچ کشـــوری به گردشـــگری یارانـــه نمی دهد 
چون گردشگری در هر کشـــوری درصد بالایی 
از درآمـــد ناخالـــص ملی را تشـــکیل می دهد.

تشکیلیکاتحادیه
رفیعـــی اعتقـــاد دارد که ۵0 درصد گردشـــگران 
دنیـــا در کشـــورهای هـــدف گردشـــگری بـــازار 
ایـــران چـــون روســـیه، چیـــن، هنـــد و... قرار 
دارد. رئیـــس انجمـــن صنفی دفاتـــر خدمات 
مســـافرتی ایران معتقد اســـت که اگر بتوانیم 
تشـــکل و اتحادیـــه ای بـــا حضور این کشـــورها 
و ترکیه و قزاقســـتان و... تشـــکیل دهیم، کار 
بزرگـــی خواهد بود. در حال حاضر بیشـــترین 
گردشگران ایران از کشـــور عراق هستند و اگر 
این اتحادیه راه بیفتد تبادل گردشـــگر بین این 

کشـــورها خواهیم داشت.


